
اوپو ۲ موبایل ۵G معرفی می کند
گروه علمی و آموزشــی-  شرکت اوپو قصد دارد دو موبایل ۵G جدید 
را معرفی کند که یکی مجهز به سیســتم خنک کننده و دیگری با باتری ۵ هزار 

میلی آمپری ارائه می شوند.
شرکت چینی اوپو تصمیم دارد ۲۴ آوریل سال جاری موبایل های سری 
K۱۰ را معرفی کند. این سری شامل ۲ مدل ۵G K۱۰ و ۵G K۱۰Pro است.

۵G K۱۰ دارای نمایشــگری با یک سوراخ روی آن و رفرش ریت ۱۲۰ 
هرتز است. این دستگاه با تراشه Max Dimensity۸۰۰۰ عرضه می شود و 
مجهز به سیستم خنک کننده مایع دیاموندVC است. همچنین در موبایل مذکور 

موتور خطی X-axis نیز به کار رفته است.
از ســوی دیگر ۵G K۱۰Pro نیز نمایشــگری با یک ســوراخ دارد. اما 
اطلاعاتی درباره وضوح و رفرش ریت آن در دســترس نیســت. داخل موبایل 

دراگون ۸۸۸SoC و یک باتری ۵ هزار میلی آمپری به تراشه اسنپ 
کاررفته است.

پشــت این موبایــل یــک دوربین ۵۰ 
مگاپیکســل ســونی IMX۷۶۶ بــا 
پشــتیبانی OIS به کار رفته اســت. در 
کنار آن یک لنز ۸ مگاپیکسل اولتراواید 
و دوربین ۲ مگاپیکســل ماکرو نیز قرار 

گرفته اند.
دوربین سلفی ۵G K۱۰Pro نیز 

۱۶ مگاپیکسلی است.
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گروه علمی و آموزشی- دکتر 
محمدعلــی زلفــی گل به تشــریح 
مهمترین برنامه های آموزش عالی در 
حوزه کنکور سهمیه ورود به دانشگاه ها 
و تحقق شعار سال اشاره کرد و گفت: 
شیوه اجرای کنکور در کشور ما توسط 
مجلس شــورای اســلامی و شورای 
عالی انقلاب فرهنگی تصویب شــده 
و وزارت علــوم نمی توانــد در ایــن 

زمینه ورود کند و صرفاً مجری، قانون 
اســت. اما درخصوص محتوا و شیوه 
ارزیابی ســوابق تحصیلی متقاضیان 
ورود به دانشگاه ها نیز باید عنوان کرد 
این موضــوع نیز به وزارت آموزش و 
پرورش مرتبط خواهد شــد که نحوه 
امتحــان گرفتن از دروس تخصصی و 
عمومی را این وزارتخانه تعیین می کند 
و در این زمینه نیز اجازه ورود نداریم.

وی در ادامــه بــه برنامه وزارت 
علــوم درخصــوص نحــوه اجرای 
کنکور نیز اشــاره و تاکید کرد: بنده به 
طور شــفاف تاکید می کنم که کنکور 
برای رشــته های پرطرفدار دانشگاه ها 
امکان حذف شدن ندارد و کسانی که 
داوطلب این رشته ها هستند و هدفشان 
کسب کرسی های رشته های پرطرفدار 
اســت باید با جدیت برای حضور در 

کنکور تلاش کنند چراکه آزمون برای 
ورود به این رشــته ها حذف شــدنی 
نیست و ســوابق تحصیلی نمی تواند 

این امر را ارزیابی کند.
وزیر علوم تاکید کرد: اگر ظرفیت 
یک رشــته خاص در یک دانشــگاه 
خــاص را مثلا ۱۰۰ نفــر عنوان کنیم 
اما تعداد افرادی که براســاس سوابق 
تحصیلی ارزیابی شــوند بیش از ۱۰ 
هزار نفر با معدل ۲۰ متقاضی باشــند 
چگونه می شــود که این افراد را برای 
حضور در آن رشــته خاص تفکیک 
کنیم بنابراین هیچ راهی برای حضور 
در رشــته های پرطرفــدار کنکور جز 

برگزاری کنکور وجود ندارد.
زلفــی گل بــا تاکید بــر اینکه 
امکان حضور در بیــش از ۸۵ درصد 
رشته های دانشگاهی براساس سوابق 
تحصیلی وجود دارد، گفت: براساس 

مصوبات مجلس شــورای اسلامی و 
شورای عالی انقلاب فرهنگی می توان 
برای حضور در این رشــته ها سوابق 
تحصیلی تاثیر قطعی داشــته باشد و 
نیاز به برگزاری کنکور نباشد اما برای 
رشته های پرطرفدار کنکور حتما باقی 

خواهد ماند.
وزیر علوم در پاسخ به این سوال 
کــه آیا امکان افزایش ظرفیت پذیرش 
در رشــته های پرطرفدار مانند رشته 
پزشــکی وجود دارد نیــز تاکید کرد: 
همانطور که عنوان شــد وزارت علوم 
مجری قانون اســت تا از طریق کنکور 
شــرایطی را برای پذیــرش و جذب 
دانشجو مهیا کند اما اینکه آیا با افزایش 
ظرفیت پذیرش در رشته های پزشکی 
به نیازها پاســخ گفته می شود یا نه، در 
حوزه کاری وزارت بهداشت است و 
درخصوص افزایش ظرفیت پذیرش 

در ســایر رشــته ها نیز وزارت علوم 
تعیین کننده نمی باشد.

وی در مورد تغییرات احتمالی در 
حوزه سهمیه های ورود به دانشگاه ها 
نیــز گفت: این مــورد را نیــز قانون 
مشــخص می کند و تعیین کرده است 
که چه ســهمیه هایی بــرای داوطلبان 
وجود داشــته باشــد و ما نیز براساس 
همان عمل خواهیم کرد که البته بعضاً 
انتقاداتــی به وجود برخی ســهمیه ها 
که البتــه در واقعیت نیز به طور جدی 
وجود نداشــته است نظیر جابه جایی 
از دانشــگاهی به دانشگاه دیگر که این 
ســهمیه ها در حال حاضر حذف شده 
است و به طور کلی درخصوص سایر 

سهمیه ها نیز تابع قانون هستیم.
وزیــر علوم با اشــاره بــه آغاز 
آمــوزش حضوری دانشــجویان در 
دانشــگاه ها از ماه جاری تاکید کرد: ما 

در دوره تحصیلات تکمیلی آموزش 
حضــوری را برای دانشــجویانی که 
پایان نامه یا رساله تصویب شده داشتند 
اجرایی کردیم و این دانشــجویان طی 
دو ســال کرونا در دانشگاه ها حضور 
داشــتند اما دانشــجویانی که رساله 
تصویب شــده نداشتند یا دانشجویان 
دوره کارشناســی، آموزش خود را به 

صورت مجازی دنبال می کردند.
وی ادامه داد: بعد از تصمیم ستاد 
ملی مقابله با کرونا مبنی بر بازگشایی 
آمــوزش  دانشــگاه ها،  حضــوری 
حضــوری مجدداً بعــد از تعطیلات 
عید در دانشــگاه ها با جدیت پیگیری 
شد و بســیاری از دانشگاه ها از همان 
ابتدای سال توانستند این نوع آموزش 

را شروع کنند. 
ذلفی گل یادآور شد: البته برخی 
دانشــگاه های کشور به دلیل در اختیار 
داشــتن خوابگاه هــای خصوصی که 
طــی دو ســال کرونا تغییــر کاربری 
داده بودنــد آمــوزش حضوری خود 
را با تاخیر شــروع کردنــد اما تا پایان 
فروردین یا همــان ابتدای هفته آینده 
قالب دانشــگاه ها برای تمامی مقاطع 
تحصیلی خودشان آموزش حضوری 

خواهند داشت.
وی یادآور شــد: خوشــبختانه 
امروزه بازگشت به آموزش حضوری 
در دانشــگاه ها بســیار مورد استقبال 
دانشــجویان واقع شده و این موضوع 
را به عنوان مطالبه اصلی خود پیگیری 

می کنند.
وزیر علــوم درخصوص برنامه 
این وزارتخانه برای عمل به شعار سال 
گفت: با فرمان رهبری امسال به عنوان 
تولیــد، دانش بنیان و اشــتغال آفرینی 
نامگــذاری شــد که محــور و فرمان 
اصلی تحقق این شــعار وزارت علوم 
می باشد چراکه اکثریت صاحبان ایده 
و آموزش دهنــدگان خلاقیت و دانش 

در دانشگاه ها و پژوهشگاه ها هستند.
وی خاطرنشــان کــرد: مــا از 
تمامی موسســات تابع وزارت علوم 
درخواست کردیم برنامه عملیاتی خود 
را براساس ماموریت ها و راهبردهای 
خود به منظور تحقق شعار سال اعلام 
کننــد و ایــن برنامه ها قابــل پایش و 
ارزیابی باشند. زلفی گل تاکید کرد: در 
حال حاضر ۴۹ پارک علم و فناوری و 
۱۲۴ مرکز رشد در مجموعه های تابع 
وزارت علوم قــرار دارد که این مراکز 
وظیفه ارائه تسهیلات ویژه به صاحبان 
ایــده را دارد تا ایده آنها مورد ارزیابی 
قرار گرفته و هسته های فناوری شکل 
بگیرد و ما نیز بتوانیم مناطق نوآوری را 

توسعه بدهیم.
وی در پایان تاکید کرد: بالغ بر ۱۰ 
هزار هســته فناور در کشور داریم که 
قابلیت تبدیل به ایده و مسیر فناوری را 
طی کرده و تلاش می کنیم مسیر تبدیل 
به شرکت های دانش بنیان و استفاده از 
تسهیلات دانش بنیانی برای آنها فراهم 

شود.

وزیــر علوم درخصــوص برنامــه این وزارتخانــه برای عمل به شــعار ســال گفت: با 
فرمــان رهبری امســال به عنوان تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرینی نامگذاری شــد که 
محــور و فرمان اصلی تحقق این شــعار وزارت علوم می باشــد چراکــه اکثریت صاحبان 
ایــده و آموزش دهنــدگان خلاقیــت و دانش در دانشــگاه ها و پژوهشــگاه ها هســتند.

وزیر علوم با تاکید بر اینکه کنکور برای رشته های پرطرفدار دانشگاه ها حذف شدنی نیست و داوطلبان 
برای ورود به این رشته ها به تلاش خود ادامه دهند، گفت: در حال حاضر امکان تحصیل در ۸۵ درصد از رشته های دانشگاهی 

براساس سوابق تحصیلی وجود دارد اما ورود به رشته های پرطرفدار را نمی توانیم طبق سوابق تحصیلی مهیا کنیم.

گــروه علمی و آموزشــی- 
سرپرست مرکز برنامه ریزی وزارت 
آموزش و پرورش از تنظیم آیین نامه 
رتبه بندی معلمان برای اولین بار در 

تاریخ آموزش و پرورش خبر داد.
عباس نجار سرپرســت مرکز 
برنامــه ریــزی وزارت آمــوزش و 
پــرورش گفت: وقتــی بحث آیین 
نامه رتبه بندی معلمان مطرح شــد 
در قانون بایســتی وزارت آموزش و 
پرورش آیین نامه را تنظیم و به هیئت 
دولت تقدیم کند. برای اولین بار در 
تاریخ آمــوزش و پرورش این آیین 

نامه تنظیم شد.
او می گوید: یک سری الزامات 
قانونــی داریم که بایــد در آیین نامه 

آن ها را رعایت می کردیم. 
مجموعه آمــوزش و پرورش 
خانــواده ای بزرگ اســت و در یک 
مجموعــه ۹۷۰ هــزار نفری طبیعی 
اســت که آرا عقیده هــا و نظر های 

مختلفی وجود دارد، سعی شده نظر 
تمامی گروه هــا را اخذ کنیم و آن را 

اعمال کنیم.
نجــار گفــت: آیین نامه ای که 
تقدیــم هیئت دولت شــد به نوعی 
برگرفته از نظر جمع است و تغییراتی 
در پیش نویــس آیین نامــه صورت 
گرفت، نسخه آخری که تدوین شد 

بیســت و ششمین نسخه بود. بالغ بر 
۵۰ جلســه مختلف تشکیل شد و که 
در نهایت منجــر به تدوین آیین نامه 

شد که برای همه شمولیت دارد.
سرپرســت مرکز برنامه ریزی 
وزارت آموزش و پــرورش افزود: 
شایستگی عمومی برای معلم یک بار 
ســنجیده شده است که فرد به عنوان 

معلم انتخاب شــده اســت. در سند 
تحول آموزش و پرورش گفته شده 
است که سند باید اجرا شود تا کیفیت 
آموزش بــالا برود، اولین عبارتی که 
در قانون گفته شــده این است که به 
منظور کیفیت بخشــی آموزش باید 

اقداماتی صورت بگیرد. 
وقتی عبارت غنی سازی محیط 
هــای یادگیری را مطــرح می کنیم 
بــرای خــود تعریف دارد کســانی 
 از موضــوع مطلع هســتند که معلم 

باشند.
او می گوید: دوستانی آیین نامه 
را نقد می کنند که شاید با روح معلمی 
و کار معلمی خیلی آشنایی ندارند. 

ما شاخص هایی را باید در نظر 
بگیریم که معلم با آن درگیر اســت 
تا بتوانــد بهتر این فراینــد را برای 
آموزش دانــش آمــوز فراهم کند.
 آیین نامه اجرایی برای اجرای قانون 

است.

گــروه علمی و آموزشــی- 
تولیــد این ابرخودرو تنها محدود به 
۹۹ دســتگاه خواهد بود و براساس 
اطلاعات موجود مجموعه خروجی 
پیشــرانه الکتریکی آن نیــز برابر با 

۲۲۰۰ اسب بخار است.
دئوس اتومبیلز نام یک کمپانی 
نوپا)تاســیس ۲۰۲۰( در صنعــت 
خودرو اســت که دفتــر مرکزی آن 
در اتریــش قــرار دارد. این کمپانی 
یــک محصول جدید بــا نام دئوس 
 وایــان را در برنامــه تولیــد قــرار 

داده است.
ابرخودروی مذکور تنها محدود 
به ۹۹ دستگاه خواهد بود و براساس 
اطلاعات موجود مجموعه خروجی 
پیشــرانه الکتریکی آن نیــز برابر با 

۲۲۰۰ اسب بخار است!
البته دئوس وایان فعلا در مرحله 
طرح قــرار دارد و برای نتایج واقعی 
روی جاده باید منتظر ارائه نمونه اولیه 
آن بود. از منظر طراحی نیز شــباهت 

هایی با سوپر اسپرت های مک لارن 
و لوتوس قابل مشــاهده است. البته 
اگــر در تاریخ صنعت خودرو عقب 
تر برویم می توانیم از شــباهت های 
وایان با لامبورگینی میورا نیز صحبت 

کنیم.
با چنیــن آمــاری در رابطه با 
پیشــرانه، انتظار می رود وایان طی 
۱.۹۹ ثانیه از حالت توقف به سرعت 
۱۰۰ کیلومتر برســاعت دست یابد. 
بیشــینه ســرعت نیز حــدود ۴۰۰ 
کیلومتر برســاعت پیش بینی شــده 

است.
البته چنین ادعاهایی در 

چندان  خــودرو  صنعت 
جدیــدی  ســناریو 
نیســتند و پیش از این 
نیز اســتارت آپ های 
مختلفی موارد مشابهی 
را مطرح کــرده اند و 

بیشــتر آنها به هیچ نتیجه 
کاربردی ختم نشــده اما خبر 

خوب در رابطه با دئوس این اســت 
که کمپانی مذکور تنها نیست و برای 
توســعه وایان با کمپانی انگلیســی 
 WAE Williams Advanced
Engineering فعــال در زمینــه 
توســعه پلتفــرم هــای فناورانــه 
خودرویــی و همچنین اســتودیو 

طراحــی معــروف ایتــال دیزاین 
همکاری دارد.

گفتنی اســت کمپانی انگلیسی 
WAE در ارتبــاط با تیــم فرمول 
۱ مشــهور ویلیامز است.براســاس 
اطلاعــات ارائــه شــده از دئوس، 
تحویل ۹۹ دســتگاه وایان از ســال 

۲۰۲۵ آغاز می شود.

گروه علمی و آموزشی- بررسی 
پژوهشگران کره جنوبی نشان می دهد 
که می تــوان از امواج فراصوت برای 
شارژ بی سیم دستگاه های الکترونیکی 

زیر آب استفاده کرد.
بــا افزایش ســن جمعیت و با 
پیشــرفت فناوری هــای پزشــکی، 
تعــداد بیمارانی که از دســتگاه های 
الکترونیکی کاشته شده در بدن مانند 
ضربان ساز مصنوعی و "دفیبریلاتور" 
می کنند،  استفاده   )defibrillator(
در سراســر جهان در حــال افزایش 
اســت. در حــال حاضــر، باتــری 
دســتگاه های کاشته شــده در بدن، با 
جراحی جایگزین می شوند که ممکن 
اســت عوارضی را برای سلامتی به 
همراه داشــته باشد. اکنون یک روش 
جدید شارژ با انتقال انرژی به صورت 
بی سیم در حال ظهور است که می توان 
از آن برای شــارژ باتری دستگاه های 
زیر آب مانند حســگرهایی که برای 

نظارت بر شرایط کابل های زیردریایی 
به کار می روند نیز استفاده کرد.

مؤسســه علم و فنــاوری کره 
جنوبی اعلام کرده است که یک گروه 
پژوهشــی به سرپرستی دکتر "هیون 
 Hyun-Cheol( "چئول ســونگ
Song(، پژوهشــگر این مؤسسه، 
یک فنــاوری انتقال انرژی بی ســیم 
فراصوت را ابداع کرده اند که می تواند 
در حوزه های پژوهشی مذکور به کار 

رود.
روش القای الکترومغناطیسی و 
تشدید مغناطیسی را می توان در انتقال 
انرژی به صورت بی ســیم اســتفاده 
کرد. القای الکترومغناطیسی در حال 
حاضر در تلفن های همراه هوشمند و 
هدفون های بی سیم استفاده می شود. با 
وجود این، کاربرد این روش محدود 
اســت؛ زیرا امواج الکترومغناطیسی 
نمی تواننــد از آب یا فلز عبور کنند و 
در نتیجــه، فاصله کوتاهی در شــارژ 

ایجاد می شود. 
علاوه بر ایــن، نمی توان از این 
روش به آســانی برای شــارژ مجدد 
دســتگاه های پزشــکی کاشته شده 
در بدن اســتفاده کــرد؛ زیرا گرمای 

تولیدشده هنگام شارژ، مضر است. 
روش تشدید مغناطیسی مستلزم 
این است که فرکانس های تشدید مولد 
میدان مغناطیسی و دستگاه فرستنده 
دقیقا یکســان باشــند. علاوه بر این، 
خطر تداخل با ســایر فرکانس های 
ارتباطی بی ســیم، ماننــد Wi-Fi و 

بلوتوث نیز وجود دارد.
بدین ترتیب، گروه پژوهشــی 
مؤسســه علم و فناوری کره جنوبی، 
امــواج فراصوت را بــه عنوان یک 
روش انتقال انــرژی، به جای امواج 
الکترومغناطیســی یــا میدان هــای 
مغناطیسی پذیرفتند. روش "سونار" 
)Sonar( کــه از امــواج فراصوت 
استفاده می کند، معمولا در محیط های 

زیر آب استفاده می شود. ایمنی استفاده 
از امواج فراصوت در بدن انســان، در 
کاربردهای گوناگون پزشــکی مانند 
تشــخیص وضعیت انــدام یا جنین 
تضمین شــده اســت. با وجود این، 
روش های کنونی انتقال انرژی صوتی 
به دلیل کارآیی پایین در انتقال انرژی 
آکوســتیک، به راحتی تجاری سازی 

نمی شوند.
ایــن گروه پژوهشــی، مدلی را 
توســعه دادند که امواج فراصوت را 
با اســتفاده از "اصل تریبوالکتریک" 
 )triboelectric principle(
دریافــت می کنــد و آن را به انرژی 
الکتریکــی تبدیل می کنــد که امکان 
تبدیل ارتعاشات مکانیکی کوچک به 
انرژی الکتریکی را به طور مؤثر فراهم 

می آورد.
با افزودن یک ماده فروالکتریک 
به ژنراتــور تریبوالکتریک، کارآیی 
انتقال انــرژی فراصوت به طور قابل 

توجهــی بهبود یافــت و از کمتر از 
یک درصد به بیــش از چهار درصد 
رســید. علاوه بر این، دستگاه جدید 
توسعه یافته، کارآیی بالایی در تبدیل 

انرژی و تولید گرما داشت.
دکتــر "ســونگ" گفــت: این 
پژوهش نشــان داد که دســتگاه های 
الکترونیکی را می توان با شارژ بی سیم 

از طریق امواج فراصوت هدایت کرد. 
اگر پایداری و کارآیی دســتگاه 
در آینــده بهبود یابــد، این فناوری را 
می توان برای تامین برق حسگرهای 
قابل کاشــت یا حســگرهای اعماق 
دریا به صورت بی ســیم استفاده کرد 
که تعویض باتری آنها معمولا دشوار 

است.

تنظیم آیین نامه رتبه بندی معلمان برای اولین بار در تاریخ آموزش و پرورش

دئوس وایان؛ شروع قدرتمند برای اتریش در صنعت خودرو!

وزیر علوم تاکید کرد؛

کنکور در رشته های پرطرفدار 
حتما باقی می ماند
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